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   Zgodnie z nadrzędną zasadą swobody umów– do
każdej osoby indywidualnie należy decyzja, komu
przekaże swój dorobek życiowy. Należy jednakże
mieć na uwadze, że strony zawierające umowę
mogą ułożyć stosunek prawny według swego
uznania, byleby jego treść lub cel nie sprzeciwiały
się:

właściwości (naturze) stosunku, 
ustawie, 
zasadom współżycia społecznego.

 Ponadto - nie można czynić ze swego prawa
użytku, który by był sprzeczny ze społeczno-
gospodarczym przeznaczeniem tego prawa

lub z zasadami współżycia społecznego. Takie
działanie lub zaniechanie uprawnionego nie

jest uważane za wykonywanie prawa i nie
korzysta z ochrony.



 Umowa dożywocia: 
 Jeżeli w zamian za przeniesienie

własności nieruchomości nabywca
zobowiązał się zapewnić zbywcy

dożywotnie utrzymanie
 (umowa o dożywocie), powinien on, 

w braku odmiennej umowy:
przyjąć zbywcę jako domownika,

dostarczać mu wyżywienia, ubrania,
mieszkania, światła 

i opału, 
zapewnić mu odpowiednią pomoc 

i pielęgnowanie w chorobie, 
 oraz sprawić mu własnym kosztem
pogrzeb odpowiadający zwyczajom

miejscowym.

 Wyjaśnienia wymaga, że istnieje
możliwość zadysponowania majątkiem
za życia np. w drodze darowizny albo

na wypadek śmierci.  

 Umowa darowizny:
 Przez umowę darowizny darczyńca

zobowiązuje się do bezpłatnego świadczenia
na rzecz obdarowanego kosztem swego

majątku. Oświadczenie darczyńcy powinno być
złożone w formie aktu notarialnego. Jednakże
umowa darowizny zawarta bez zachowania tej

formy staje się ważna, jeżeli przyrzeczone
świadczenie zostało spełnione.



   Jeżeli zaś w umowie o dożywocie nabywca
nieruchomości zobowiązał się obciążyć ją na

rzecz zbywcy użytkowaniem, którego
wykonywanie jest ograniczone do części

nieruchomości, służebnością mieszkania lub
inną służebnością osobistą albo spełniać

powtarzające się świadczenia w pieniądzach
lub w rzeczach oznaczonych co do gatunku,

użytkowanie, służebność osobista oraz
uprawnienie do powtarzających się

świadczeń należą do treści prawa dożywocia.
 Dożywocie można zastrzec także na rzecz

osoby bliskiej zbywcy nieruchomości.

ROZPORZĄDZENIE MAJĄTKIEM NA
WYPADEK ŚMIERCI:

Z kolei rozrządzić majątkiem na wypadek śmierci
można jedynie przez testament, przy czym-
sporządzić i  odwołać testament może tylko
osoba mająca pełną zdolność do czynności
prawnych. Co istotne -  testamentu nie można
sporządzić ani odwołać przez przedstawiciela.
Odwołanie testamentu może nastąpić bądź w ten
sposób, że spadkodawca sporządzi nowy
testament, bądź też w ten sposób, że w zamiarze
odwołania testament zniszczy lub pozbawi go
cech, od których zależy jego ważność, bądź
wreszcie w ten sposób, że dokona w testamencie
zmian, z których wynika wola odwołania jego
postanowień.



 Spadkodawca może sporządzić testament 
w ten sposób, że napisze go w całości pismem

ręcznym, podpisze i opatrzy datą. Jednakże
brak daty nie pociąga za sobą nieważności

testamentu własnoręcznego, jeżeli nie
wywołuje wątpliwości co do zdolności

spadkodawcy do sporządzenia testamentu, co
do treści testamentu lub co do wzajemnego

stosunku kilku testamentów.

 Testament może
być sporządzony

w formie aktu
notarialnego.



 Spadkodawca może sporządzić testament także 
w ten sposób, że w obecności dwóch świadków

oświadczy swoją ostatnią wolę ustnie wobec wójta
(burmistrza, prezydenta miasta), starosty, marszałka

województwa, sekretarza powiatu albo gminy lub
kierownika urzędu stanu cywilnego. Oświadczenie
spadkodawcy spisuje się w protokole z podaniem

daty jego sporządzenia. Protokół odczytuje się
spadkodawcy w obecności świadków. Protokół

powinien być podpisany przez spadkodawcę, przez
osobę, wobec której wola została oświadczona, oraz

przez świadków. Jeżeli spadkodawca nie może
podpisać protokołu, należy to zaznaczyć w protokole

ze wskazaniem przyczyny braku podpisu. Osoby
głuche lub nieme nie mogą sporządzić testamentu

 w sposób wskazany powyżej. 



 Jeżeli istnieje obawa rychłej śmierci spadkodawcy albo
jeżeli wskutek szczególnych okoliczności zachowanie
zwykłej formy testamentu jest niemożliwe lub bardzo

utrudnione, spadkodawca może oświadczyć ostatnią wolę
ustnie przy jednoczesnej obecności co najmniej trzech

świadków. Treść testamentu ustnego może być stwierdzona
w ten sposób, że jeden ze świadków albo osoba trzecia

spisze oświadczenie spadkodawcy przed upływem roku od
jego złożenia, z podaniem miejsca i daty oświadczenia oraz

miejsca i daty sporządzenia pisma, a pismo to podpiszą
spadkodawca i dwaj świadkowie albo wszyscy świadkowie.

W wypadku gdy treść testamentu ustnego nie została w
powyższy sposób stwierdzona, można ją w ciągu sześciu

miesięcy od dnia otwarcia spadku stwierdzić przez zgodne
zeznania świadków złożone przed sądem. Jeżeli

przesłuchanie jednego ze świadków nie jest możliwe lub
napotyka trudne do przezwyciężenia przeszkody, sąd może

poprzestać na zgodnych zeznaniach dwóch świadków.



 Testament szczególny traci moc 
z upływem sześciu miesięcy od ustania

okoliczności, które uzasadniały
niezachowanie formy testamentu
zwykłego, chyba że spadkodawca

zmarł przed upływem tego terminu.
Bieg terminu ulega zawieszeniu przez
czas, w ciągu którego spadkodawca

nie ma możności sporządzenia
testamentu zwykłego.

    Podczas podróży na polskim statku morskim lub
powietrznym można sporządzić testament przed
dowódcą statku lub jego zastępcą w ten sposób, że
spadkodawca oświadcza   swą   wolę dowódcy statku
lub jego zastępcy w obecności dwóch świadków;
dowódca statku lub jego zastępca spisuje wolę
spadkodawcy,  podając datę jej spisania, i pismo to
w obecności świadków odczytuje spadkodawcy, po
czym pismo podpisują spadkodawca, świadkowie
oraz dowódca statku lub jego zastępca. Jeżeli
spadkodawca    nie   może   podpisać pisma, należy
w piśmie podać przyczynę braku podpisu
spadkodawcy. Jeżeli zachowanie tej formy nie jest
możliwe, można sporządzić testament ustny.
 


